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FÆLLES HØRINGSSVAR FOR ALLE TRE PLANER 
Nr. Høringspart Side 

1 Handicaprådet, Winnie Lindner  3 

2 Birk Rommelhoff 4 

3 Lena Schroll,  5 

4 Foreningen Den Gule Stald, Kalvehave Havn, Carsten Nøhr 
Larsen 

6 

5 Møn-Sydsjælland Turistforening, Nils Natorp 7 

 
 
 
HØRINGSSVAR FOR PRÆSTØ 

Nr. Høringspart Side 

6 Præstø Sport, Connie Dalsgaard 9 

7 Else Andersen,  10 

8 Carsten og Nicole Saunte,   11 

9 Birk Rommelhoff 13 

10 Bådelauget Dalen, Hans Thormod Nielsen 14 

11 Thyge Hansen,  15 

12 Dita og Thore Andersen,  17 

13 Præstø Sejlklub, Per Vesterholm 18 

14 Jakob Helles, ejendomsejer Havnen 21 

15 Chantal Teisen-Simony, Speciallæge i almen medicin og 
Preben Cramon, Sundhedsfaglig chef, overlæge 

23 

16 Møn-Sydsjælland Turistforening, Nils Natorp 24 

17 Helle Knudsen,  26 

18 Bevaringsforeningen, Karen Margrethe Olsen 27 

19 Stenbjerg Ejendomme A/S, ejer Frederiksminde 31 

20 Jens Jespersen, Jens Sohl Jensen, Ib Laursen, Christian 
Knudsen, aktive parter i Foreningshavnens foreninger, 
Lokalrådsmedlem, sejlere, medlem af Styregruppen for 
Fritid ved Vandet m.m. 

32 

 
 
 
HØRINGSSVAR FOR STEGE 

Nr. Høringspart Side 

21 Nils Jeppe Hansen, DSA ARK STUDIO 35 

22 Christian Brix-Hansen, BRIX DESIGN 39 

23 Søren Arentoft,  42 

24 Nils Natorp, Møn Sydsjælland turistforening 44 

25 Nanna Sloth Møller, Stege Badelaug 52 

26 Krista Steffensen,  54 
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27 Anders Christiansen, Sejlklubben Møn 56 

28 Steffen Steffensen, Liselundfontænen 58 

29 Nikolaj Kirk Andersen, Stege Skibsværft 59 

30 Martin Ryberg m.fl.,  61 

31 Leif Iversen, SOL - Stege og Omegns Lokalråd 62 

32 Bent Lykke, Sukkerfabrikken A/S 66 

33 Peer Radich Johansen,  67 

34 Peder Nimgård, Møns marineforening 68 

35 Morten Rikard m.fl., Møn 70 

36 Henrik Marrill Christiansen, Skibsfører, m/f ”MØN” 74 

37 Margareta Dahlström, Østmøn Naturforening 76 

38 Rigmor Nielsen, Bygning og landskabskultur Møn 83 

 
 
 
HØRINGSSVAR FOR VORDINGBORG 

Nr. Høringspart Side 

39 Nils Natorp, Møn Sydsjælland Turistforening  92 

40 Jan Jensen, formand for Sejlklubben Snekken 95 

41 Svend Brorsen,  96 

42 Arne Gerner,  Jørgen og Merete Dejgaard, 
 

97 

43 Peter Andersen,  98 

44 Kong Volmers Søtrop, Tine Skotte 99 

45 Lars Henriksen,  104 

46 Annette og Per Guldbrandsen,   105 

47 Karsten Ring,  106 

48 Ulla og Pentti Bruun, S  107 

49 Bent Hummelmose, Vordingborg Ro- og Kajakklub 108 
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FÆLLES HØRINGSSVAR FOR ALLE TRE PLANER 
 
1 
Fra: Winnie Lindner 
Sendt: 26. september 2019 11:13 
Til: tekpost <tekpost@vordingborg.dk> 
Cc: Anders Johannes Andersen; Autismeforeningen Helene Hansen; 
Daniel Irvold; Diabetesforeningen - Alf Hansen; 
Jasmina Diness Mikkelsen; Karina Fromberg-Christensen; Mette Gerdøe-Frederiksen 
; Muskelsvind Fonden - Torben Heien; Winnie Lindner
Emne: Høringssvar: Forslag til udviklingsplaner for Præstø Havnefront, Stege Kyst og Vordingborg Nordhavn 

 
 
Vordingborg Kommune 
tekpost@vordingborg.dk 
 
Høringssvar til forslag til udviklingsplaner for Præstø Havnefront, Stege Kyst og 
Vordingborg Nordhavn 
 
Handicaprådet finder det meget positivt, at universelt design indgår i alle tre udviklingsplaner. Når 
man herved fra begyndelsen af planlægningen indtænker det som noget helt naturligt, at alle skal 
kunne færdes i og ved vores købstads-havne i lighed med andre, forbedres mulighederne for at godt 
slutresultatet betydeligt. 
 
Havneområder er særligt attraktive for mennesker med nedsat mobilitet, fordi de ofte har et fast 
underlag, der er relativt korte afstande, der er masser af frisk luft og næsten altid aktiviteter på en 
havn. Havnearealer indbyder til fællesskab med andre, hvorfor det er særligt vigtigt, at alle også har 
mulighed for at færdes sammen overalt. 
 
I projekterne skal der etableres diger og andet mod havvandsstigninger. Etablering af disse barrierer 
kan virke modsatrettede vores interesser. Men disse ekstra hindringer kan løses teknisk. 
Handicaprådet indgår som altid gerne i et samarbejde om dette. 
 
Med venlig hilsen 
 
Winnie Lindner  
formand 
 

 
 
 
 
 
 

mailto:winnie_lindner@mail.tele.dk
mailto:tekpost@vordingborg.dk
mailto:aandersen@vordingborg.dk
mailto:DHHelene@outlook.dk
mailto:dirvold@vordingborg.dk
mailto:xxx
mailto:xxx
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2 
fr 25-10-2019 10:46 
Intern høring af Plan og By <planbyghoring@vordingborg.dk> 
VS: Havne og byplaner 
By og vand byogvand@vordingborg.dk 
 
Fra: Birk Rommelhoff
Sendt: 25. oktober 2019 10:21 
Til: tekpost <tekpost@vordingborg.dk> 
Emne: Havne og byplaner 

 
Først vil jeg tanke for det store arbejde i har lavet. 
 
Jeg har et par foreslag: 
A: 
I havnene syntes jeg i skal gøre plads til ideen med Husbåde. Husbåde kan jo både beboes fast eller 
udlejes til turister. 
Husbåde stikker ikke særligt dybt i vandet ca. 50 cm og har en bredde op til 4,5 meter. Jeg ved at 
flere havne omkring Vordingborg kommune er ved at gøre klar til det. 
 
(… vedr. Præstø kan ses i høringssvar nr. 7) 
 
Med venlig hilsen 
Birk Rommelhoff 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

mailto:byogvand@vordingborg.dk
mailto:tekpost@vordingborg.dk
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3 
Projekter havnene i Vordingborg, Stege og Præstø 
Fra: Lena 
Sendt: 13. oktober 2019 13:20 
Til: tekpost <tekpost@vordingborg.dk> 
Emne: Projekter havnene i Vordingborg, Stege og Præstø  
 
Høringssvar: 
I Kragenæs havn har man haft et forsøgsprojekt i sommer med udlejning af husbåde. Jeg vil forslå, at man 
indhenter erfaringer derfra og indarbejder mulighed for husbåde i de 3 havne - enten som del i udlejning 
eller boligform (bosætning). 
Lena Schroll 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

mailto:tekpost@vordingborg.dk
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4 
Vedhæftet høringssvaret er Skitser til udvikling af Kalvehave Havn 
Havnebestyrelsen februar 2016 og Ansøgning til LUP om støtte til projektering af 
Kalvehave Strandpark, 2013 
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5 
Herunder er kun medtaget de passager i turistforeningens høringssvar, der vedrører 
alle tre planer generelt. Det specifikke høringssvar for Præstø Havn kan ses i nr. 16, 
høringssvar for Stege, nr. 24 og Vordingborg nr. 39. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Samlede høringssvar vedr. Udviklingsplan for Præstø Havn, Stege 
Kyst og Vordingborg Nordhavn 
Høringsperiode 20.09.19 – 01.11.19 
 
 

8 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Samlede høringssvar vedr. Udviklingsplan for Præstø Havn, Stege 
Kyst og Vordingborg Nordhavn 
Høringsperiode 20.09.19 – 01.11.19 
 
 

9 
 

HØRINGSSVAR FOR PRÆSTØ 
 
6 
Fra: Connie Dalsgaard
Sendt: 17. oktober 2019 20:42 
Til: tekpost <tekpost@vordingborg.dk> 
Emne: Høringssvar til udviklingsplaner for havneområder, Vordingborg Kommune 
 
I relation til høringsplanen for havneområdet i Præstø vil jeg gerne fremkomme med et forslag: 
 
I området ved Nysø Krogen ud for den gamle stationsbygning og Svend Gønges Torv er der 
planlagt en flydebro samt en bygning til brug for bådudlejning. 
I sammenhæng hermed vil det være af stor værdi for brugen af Rema1000-svømmebanen, som i 
sommerhalvåret er opsat i Nysø Krogen, at der etableres en form for omklædning til 
fjordsvømmere, så de ikke behøver at klæde om i det fri foran folk, der går tur, spiser is, beundrer 
springvandet mv. 
Omklædningsfaciliteterne kunne f.eks. blot være et S-formet hegn uden tag eller bund, så 
fjordsvømmerne var skærmet under omklædningen. 
En alternativ placering kunne være ved parkeringspladsen ved springvandet, såfremt flydebroen 
ikke bliver etableret. 
 
Med venlig hilsen 
Connie Dalsgaard 
Formand 
Præstø Sport 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

mailto:prastosport4720@gmail.com
mailto:tekpost@vordingborg.dk
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7 
Fra: Else Andersen 
Sendt: 20. oktober 2019 16:36 
Til: tekpost <tekpost@vordingborg.dk> 
Emne: Indsigelse i forbindelse med udviklingsplanen for Præstø Havn 
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8 
to 24-10-2019 15:35  
Intern høring af Plan og By <planbyghoring@vordingborg.dk> 
VS: hørings-svar til kommunens havneplaner i Præstø 
By og vand <byogvand@vordingborg.dk> 
 
Fra: carsten saunte] 
Sendt: 24. oktober 2019 13:28 
Til: tekpost <tekpost@vordingborg.dk> 
Emne: hørings-svar til kommunens havneplaner i Præstø 

 
Undertegnede ønsker herved at fremføre synspunkter angående de nye foreslåede planer for 
Præstø Havn. 
 
Overordnet set indebærer planerne at man inddrager store grønne områder fra havneområdet . 
Disse skal bebygges med skibshaller, værksted, klubhus mm. 
Hele området der nu er et originalt, uspoleret område vil efter den skitserede plan 
omdannes til et industri-præget område, hvor en stor del af havudsigten fra området forsvinder. 
Havnen har i årevis bygget broer længere og længere ud i fjorden, således at det frie , synlige vand 
område 
set fra Præstø er blevet markant indskrænket, Er det frie vandområde, fjorden, ikke fredet for 
expansive udbygninger?? 
En anden ting, der er aktuel, er at de skitserede bygninger, som blandt andet skal fungere som 
oplagring for både, nødvendigvis vil få en anselig højde. 
Dette indebærer at en del af lodsejerne vil miste sin vandudsigt.  
Også fra Antonitterstien, vil denne udsigt mistes eller mindskes. 
Summa summarum: 
1.Flere broer, eller flydebrygger er uønskede. (der er rigeligt med spadsere muligheder på de 
existerende) 
2.De grønne arealer ved havneområdet bør bevares så vidt muligt. 
3 Det nuværende klubhus, bør beholde sin plads, evt restaureres, nyt, stort klubhus i udsigten er 
uønsket. 
4.Båd-opbevaring-hal (i industri størrelse er absolut uønsket) 
5.Store campere bør henvises til den udmærkede centrale campingplads ved Tubæk Å, ikke på 
havnen 
og heller ikke på det grønne område ved pensionisthavnen. (Er det indtægterne der lokker) 
6.Strandområdet bør bevares som det er, uden endnu en bådebro.(i søfuglenes hækkeområde) 
7.Maste-opbevarings hus er foreslået lagt som en spærre mod vand-havn-båd-udsigt når man 
spadserer langs havnekajen. Her bør man absolut finde et andet mere diskret sted! 
8. Der bør ikke være gennemkørende bil trafik på havnen "fra lomme til lomme",det forstyrrer 
idyllen! 
(børn og hunde kan ikke færdes trygt) 
Præstø Havn er et hyggeligt område, men det er sårbart for nybyggeri. Havnen tåler ikke alle de 
foreslåede byggerier. 
Hvis det gennemføres,vil det indebære at det bliver husenes havn med et helt andet udtryk end før. 
Nærheden til vandet og fjorden og naturen er et særkende for byen der skal bevares.  

mailto:tekpost@vordingborg.dk
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Det er hvad turisterne hører om -og kommer for: "Der er så yndigt i det gamle Præstø- med havnen, 
alle bådene og de grønne områder" 
Med venlig hilsen 
Carsten og Nicole Saunte 
 

 
 
8A 
Forslag til Præstøs fornyelse og forbedring: 
De to træskupturer, Antonitermunken med grisen og 
Antoniterkorset har nu stået fem år i en privathave, i 
påvente av en sokkel og en bedre pladsering i byen. 
Disse to smukke skulpturer har været ikoniske symboler 
for Præstøs indbyggere. 
Det er vigtigt for byens omdømme og selvforståelse at 
Vordingborg kommune nu synliggør de to figurer således 
at også besøgende i byen, om det er turister, sejlere eller 
spadserende, kan få et indblik i byens historiske 
baggrund. 
De færreste er klar over at byen bærer sit navn efter det 
forsvundne Antonitterkloster. 
De to figurer er et stærkt og nærværende vidnesbyrd om 
dette. 
Derfor fortjener de nu at blive taget vare på. 
De kunne for eksempel stå på hver sin sokkel i parken ved 
Frederiksminde for at skue ud over vor højt besungne 
Præstø fjord. 
Med venlig hilsen 
Nicole og Carsten Saunte 
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9 
fr 25-10-2019 10:46 
Intern høring af Plan og By <planbyghoring@vordingborg.dk> 
VS: Havne og byplaner 
By og vand byogvand@vordingborg.dk 
 
Fra: Birk Rommelhoff 
Sendt: 25. oktober 2019 10:21 
Til: tekpost <tekpost@vordingborg.dk> 
Emne: Havne og byplaner 

 
Først vil jeg tanke for det store arbejde i har lavet. 
 
Jeg har et par foreslag: 
A: 
I havnene syntes jeg i skal gøre plads til ideen med Husbåde. Husbåde kan jo både beboes fast eller 
udlejes til turister. 
Husbåde stikker ikke særligt dybt i vandet ca. 50 cm og har en bredde op til 4,5 meter. Jeg ved at 
flere havne omkring Vordingborg kommune er ved at gøre klar til det. 
 
B. Præstø 
Flere P pladser på Winsløvvej, der er i dag ca. 20 pladser, men hvis man lige udvider det 
tilparkering på den anden side af hækken “ altså lidt på engen “ så kan der næsten blive 20 pladser 
ekstra for en billig penge. 
 
C. Præstø 
Ideen med at Åen bibeholdes som en sø, med hul i den vestlige ende, så kan haverne ned til åen 
stadig bruges af ejerne og samtidig som i dag stuve vandet op i haverne, når der er højvandet. 
 
Med venlig hilsen 
Birk Rommelhoff 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

mailto:byogvand@vordingborg.dk
mailto:tekpost@vordingborg.dk
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10 
 -----Oprindelig meddelelse----- 
Fra: Hans Thormod Nielsen
Sendt: 26. oktober 2019 17:40 
Til: tekpost <tekpost@vordingborg.dk>; Hans Thormod Nielsen; Bjarke Nielsen; Kai Nexø; 
Mogens Bjerregaard; Jens Nielsen; Jørgen Christiansaen; Lise Hansen Thorsen 

Emne: Høringssvar fra Bådelauget "Dalen" i Præstø 
 
Vedlagt fremsendes ovennævnte høringssvar fra Bådelauget "Dalen" 
 
Med venlig hilsen 
 
P.v.a. Bådelauget "Dalen" 
 
Hans Thormod Nielsen 

 
 

 HØRINGSSVAR-UDVIKLINGPLANER FOR PRÆSTØ HAVN 
 
På vegne af af Bådelauget ”Dalens”  bestyrelsen skal jeg  med baggrund 
i de foreliggende planer, komme med følgende indsigelser: 
 
Vi finder det helt naturligt, at forholdene omkring de eksisterende 2 parkeringpladser udnyttes mere 
effektivt, af hensyn til de mange besøgende  i Dalen, hvor turister og lokale nyder det enestående 
hyggelige og smukke miljø. Skolen anvender ligeledes den ”grønne plads” til forskellige former for 
boldspil m.v. 
 
Vi finder det helt forkasteligt, at man påtænker at anlægge en egentlig ”KØREVEJ” til tunge 
køretøjer fra Dalen til havnen og stranden. Besøgende kan naturligvis parkere i Dalen, men så må 
de gå  de ca. 200 m til stranden. Trafik af den påtænkte art vil helt klart ødelægge det enestående 
smukke miljø i Dalen. 
 
Det samme gælder de påtænkte pladser til ”CAMPERE”. Hvorfor skal man spolere noget 
enestående smukt med de ”rullende sommerhuse” og alt hvad der følger med af 
faciliteter?”campeene” skal være meget velkomne, men de hører hjemme på campingpladsen eller 
engen ved Priesestræde og ikke i Dalen. 
 
Jeg imødeser en bekræftelse på at I har modtaget mit høringssvar 
 
 
 
P.v.a. Bådelauget Dalens bestyrelse 
Hans Thormod Nielsen 
26.11.2019 
 

mailto:htn@rmteknik.dk
mailto:tekpost@vordingborg.dk
mailto:xxx
mailto:xxx
mailto:xxx
mailto:xxx
mailto:xxx
mailto:xxx
mailto:lntn@vordingborg.dk
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11 
ma 28-10-2019 15:40 
Intern høring af Plan og By <planbyghoring@vordingborg.dk> 
VS: Udviklingsplanerne for Præstø Havn m.v. 
By og vand byogvand@vordingborg.dk 
 
Fra: Thyge Hansen  
Sendt: 28. oktober 2019 11:40 
Til: tekpost <tekpost@vordingborg.dk> 
Emne: Udviklingsplanerne for Præstø Havn m.v. 

 
 
Der har den seneste tid været nogle indlæg om Udviklingsplanerne for Præstø Havn. Senest et med 
Bevaringsforeningens kommentarer til samme. 
 
 
Jeg er i store træk træk enig i foreningens kritik herunder: 
 
At man ikke har taget hensyn til de bløde brugere 
 
At man vil for meget på for lidt plads 
 
At ikke havnerelaterede aktiviteter frygtes at overtage store dele af området 
 
 
Vedrørende Dambæks Have - Rørskoven afgørende 
---------------------------------------------------------------------- 
 
For mig at se er rørskoven foran Dambæks Havehus nøglen til forståelse af, hvorfor området 
fungerer så godt . 
Det kan siges helt enkelt. 
Den danner læ for vinden. 
Ændrer man på den i væsentlig grad ændrer hele området karakter  
 
Den har også en anden funktion. 
Sammen med området ved Østerbro er det Præstøs bedste habitatsområder for den toppede 
lappedykker 
Også skalleslugere er glade for at være her 
For naturvenner er det vidunderligt at betragte fuglenes liv ikke mindst om foråret. 
Foretager man afgørende indgreb her, er der risiko for at ødelægge noget unikt. 
 
 
Åløbet 
--------- 
 

mailto:byogvand@vordingborg.dk
mailto:tekpost@vordingborg.dk
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Et afsnit i planerne opererer med et ændret åløb. 
Umiddelbart synes jeg, det lyder spændende, men vil ikke kloge mig på, hvorvidt det bør etableres 
eller ej. 
Derimod har jeg en praktisk kommentar. 
Hvis man etablerer en boardwalk som et led i denne del af projektet, bør man tage højde for, at en 
evt. isvinter 
( måske ikke så sandsynlig) kan tage stolperne med op i et eller andet omfang ,hvor boardwalken er 
ført over 
vådområder med ikke ubetydelige udgifter til følge.  
Det har vi tidligere set i Præstø Sejlklubs regi. 
 
 
Med venlig hilsen 
 
 
Thyge Hansen 
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12 
ma 28-10-2019 15:50 
Intern høring af Plan og By planbyghoring@vordingborg.dk 
VS: Høringssvar vedr. Vordingborg Kommunes udviklingsplan for Præstø By og Vand 
By og vand byogvand@vordingborg.dk 
 
Fra: Thore Andersen  
Sendt: 24. oktober 2019 15:44 
Til: tekpost <tekpost@vordingborg.dk> 
Emne: Høringssvar vedr. Vordingborg Kommunes udviklingsplan for Præstø By og Vand 
 
Undertegnede Dita og Thore Andersen, ejere af ejendommene Torvet 2 og Torvet 4, 4720 Præstø, 
afgiver hermed følgende høringssvar vedrørende ovennævnte udviklingsplan. 
 
Vi er medlemmer af Bevaringsforeningen for Præstø og Omegn, og er bekendt med de indsigelser 
som foreningen har fremsat den 10. juni 2019 vedrørende byggeri på Præstø Strand samt den 1. 
september 2019 vedrørende Præstø Havn. Vi tilslutter os de der nævnte indsigelser.  
 
Vi er endvidere blevet gjort bekendt med, og ønsker at henvise til, Carsten og Nicole Sauntes, 
Kittenstræde 1´s høringssvar fra den 24. oktober 2019. Vi støtter også de deri nævnte synspunkter. 
 
Vi ønsker yderligere at fremhæve følgende. 
 
I marts 2005 fraflyttede vi Gentofte Kommune og bosatte os på det gamle torv i Præstø, fordi 
Præstø med den middelalderlige bykerne og det dertil hørende havne- og strandmiljø, 
repræsenterede nogle særlige bosætningskvaliteter med store kulturarvs værdier, og enestående 
rekreative naturværdier, netop i form af det bevarede havne- og strandområde, samt fjordområdet 
med et vel udbygget stisystem og den nære forbindelse til bykernen. De nævnte herlighedsværdier 
har været årsag til at Præstø gennem årene har været et attraktivt tilflytnings- og bosætningsområde, 
som ifølge storkommunens udviklingsstrategi også er planlagt som bosætningsområde. 
 
Vi befrygter at de nævnte herlighedsværdier vil blive forstyrret og forringet, hvis 
havneudviklingsplanerne gennemføres i overensstemmelse med de planer der er sendt i offentlig 
høring. 
 
Med venlig hilsen 
Dita og Thore Andersen 
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14 
Jakob Helles 

Den Blå Rute 
Fra august 2018 til foråret 2019, var der nedsat en arbejdsgruppe bestående af lokale 
interessegrupperinger såsom Handelsstandsforeningen, Lokalrådet m.fl sammen med Kommunens 
Direktion, Strategiafdeling, Planafdeling, Vordingborg Erhverv m.fl. I den forbindelse blev 
udviklingen af ”Den Blå Rute” i Præstø skabt.  
Denne blev præsenteret på borgermøde i Bio Bernhard. På dette møde deltog både Borgmester, 1. 
Viceborgmester samt flere andre lokalpolitikere. Både borgere og politikere syntes dette var en 
fantastisk plan og bød endda yderligere ind med yderligere forslag. Sidenhen, har der kun været 
positive røster i Præstø, og alle ser frem til etableringen af denne rute. 
I forbindelse med de tre gode og særdeles konstruktive havne- & kystprojekters borgermøder og 
igennem forløbet med det lokale projektkontor i Bio Bernhard, har der hele vejen igennem været 
tænkt og talt om den blå rute, og på alle de løbende projektskitser, har denne været tænkt ind, som 
den var tænkt – nemlig en Blå rute som kunne give ”Ø-fornemmelsen/oplevelsen”. 
Derfor er det med stor skuffelse at konstatere at disse tanker, nu ikke fremgår af det materiale der er 
sendt til høring blandt borgerne. 
De to væsentligste elementer der mangler er: 

1. Et boardwalk rundt i sivkanten på øens østside. 

Et af de smukkeste steder på ruten - og nyt – ville være at boardwalken gik rundt i 
sivkanten ved stranden. Dette sted vil vise fjorden fra sin allerbedste side og vil 
blive det mest yndede sted at sidde og betragte fjorden og dens liv. Herfra kan man 
se lilleholm og storeholm, se både, kanoer og kajakker sejle ind og ud til Dalen, se 
indsejlingsforløbet til Præstø fra Bøgestrømmen, se hele Hestehaven og Næbvejs 
kvarteret. For den besøgende i Præstø, vil man se alt det Præstø også er. Samtidig 
underbygger den tanken om at have vandet ved sin side – når man går øen rundt. 

2. Et boardwalk langs åen på den sydlige side 

 

Uagtet hvad der måtte ske af klimatilpasninger af Å-forløbet, snoet eller lige – vil denne 

boardwalk sagtens kunne indgå og igen underbygge stemningen af en ø. Gruppen var og 

er overbevist om, at dette vil være kraftigt medvirkende til at eng og å-løbet vil blive et 

fantastisk opholdssted og vende stemningen fra øens bagside ti endnu en forside. 

Uden ovennævnte to elementer, er der ingen Blå Rute – det giver i hvert fald ikke mening at kalde 
den dette. Det vil bevirke at man ikke kan markedsføre og brande Præstø for denne, og give den al 
den identitet som arbejdsgruppen bag, havde lagt I af værdi. 
Det eneste sted på ruten, hvor man ikke vil have vandet ved sin side, skulle være Strandvejen – da 
det var her Øen startede i gamle dage. Dette er for øvrigt den eneste Strandvej i Danmark, hvor der 
ikke er vand – det er da også en sjov historien, når turforløbet skal beskrives i diverse medier og skabe 
opmærksomhed. 
Den oprindelige rute var 2,5 kilometer. 
Håber virkelig, at man vil kvittere for arbejdsgruppens arbejde og genindføre den oprindelige rute i 
den endelige beslutning. 
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Trafik på Havnen 
Kan se at der er lagt op til ensretning af trafikken. I dag er der tre ind- og udkørsler som fremover 
skal blive til to, i det udsendte materiale. 
Kommentar/synspunkt: 
Dette giver rigtig god mening og vil skabe mere trygge rammer både for bilister, cyklister og gående 
– så rigtig god idè. 
Man bør dog være opmærksom på, at såfremt der foregår en aktivitet på havnearealet (bådoptagning, 
mastepolering, social eller kommerciel aktivitet etc.) i den østlige eller vestlige ende, vil det være 
fornuftigt at kunne åbne den ”midterste” af de nuværende udkørsler. På denne vis er der stadig 
mulighed for at skabe aktiviteter lejlighedsvist på havnen, uden at trafikken bliver en begrænsende 
faktor. 
Sigtbarheden ved udkørsel fra Skipperkroen og ud på Havnevej er meget begrænset. Bilen skal halvt 
ud på vejen, førend man kan orientere sig. Man burde overveje at ”vende” trafikken, således at 
indkørslen er i den østlige ende, til forskel fra den skitserede. Udkørsel fra Iskutteren er et langt større 
kryds og sigtbarheden maksimal. 
Som udenbys ankommende til Havnen, vil dette samtidig nedsætte hastigheden og det vil være muligt 
via skilte, at henvise til andre parkeringsområder samt til Sejlklub, Strand, Autocamper parkering etc. 
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15 
to 31-10-2019 22:17 
Chantal Teisen-Simony  
Høringssvar vedr. udviklingsplaner for havneområderne 
tekpost <tekpost@vordingborg.dk>; By og vand byogvand@vordingborg.dk 
 
Kære Vordingborg Kommune, 
Først vil vi rose Vordingborg Kommune for de gennemarbejdede og visionære udviklingsplaner for 
havnene i hhv. Vordingborg, Præstø og Stege, der blev fremlagt på borgermødet i Langebækhallen 
torsdag den 24. oktober 2019. 
Planerne er selvfølgelig meget udgiftskrævende og forudsætter supplerende ekstern finansiering fra 
fonde etc. Derfor var indstillingen, at kommunen i første omgang ville prioritere kystsikring i de tre 
havne inden for den foreløbigt bevilgede økonomiske ramme. 
For Præstø Havnefront var forslaget, at kommunen i først omgang ville prioritere kystsikring af 
restauranterne. 
Sammen med Nusheen Bojsen driver Chantal en almen lægepraksis i ejendommen Sølyst, Havnevej 
15 – altså lige vest for restauranterne.  
Ejendommen blev erhvervet ultimo 2006 på kraftig opfordring fra Præstø Kommune (daværende 
ejer af ejendommen) grundet et politisk ønske om at vægte etableringen af en lægepraksis tæt på 
byens centrum, offentlig transport etc.  
Vordingborg Kommune etablerede efterfølgende parkeringspladsen vest for ejendommen. 
Herudover er ejendommen fredet og indgår dermed som en væsentlig del af hele kulturmiljøet på 
havnefronten. 
 
Ejendommens meget tætte beliggenhed ned til havnefronten medfører desværre, at den er mere 
udsat end restauranterne, hvilket viste sig ved stormfloden den 5. januar 2017 (foto vedlagt). Efter 
stormfloden måtte hele huset affugtes og gulvene udskiftes i den vestlige del af ejendommen. Det 
lykkedes, at holde klinikken åben under forløbet, da Chantal på det tidspunkt arbejdede alene. Nu er 
vi to læger, der deles om driften, og dermed er generationsskiftet sikret.  
Men ved en ny stormflod er der betydelig risiko for, at hele klinikken må lukkes for en længere 
periode og dermed vil knap 2.000 borgere stå uden almen praksis. 
 
Vi ved, at Vordingborg Kommune gør et stort arbejde for sikre rekruttering og fastholdelse af 
praktiserende læger i kommunen – og håber at dette aspekt vil blive vægtet. 
Med afsæt i ovenstående vil vi derfor indtrængende anmode Vordingborg Kommune om at sikre, at 
Havnevej 15 bliver kystsikret samtidig med kystsikringen af restauranterne. 
 
Vi bidrager selvfølgelig meget gerne med yderligere oplysninger. 
 
Mange hilsner 
 
Chantal Teisen-Simony   Preben Cramon 
Speciallæge i almen medicin  Sundhedsfaglig chef, overlæge 

mailto:byogvand@vordingborg.dk
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16 Herunder er kun medtaget de passager i turistforeningens høringssvar, der 
vedrører Præstø Havn specifikt. Det øvrige indhold af høringssvaret kan ses i det 
samlede høringssvar for alle tre planer, nr. 5 og i høringssvar for Stege, nr. 24 og 
Vordingborg nr. 39. 
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17 
ma 04-11-2019 08:29 
Intern høring af Plan og By planbyghoring@vordingborg.dk 
VS: Høringssvar vedr. Præstø havnefront 
By og vand byogvand@vordingborg.dk 
 
 
Fra: Helle Knudsen  
Sendt: 31. oktober 2019 23:54 
Til: tekpost <tekpost@vordingborg.dk> 
Emne: Høringssvar vedr. Præstø havnefront 

 
Til Vordingborg kommune! 
 
Udviklingsplanerne for havnefronten i Præstø, særligt området ved roklubben, giver anledning til 
undren hos i hvert fald undertegnede borger, bl.a.  som følge af undergrundens beskaffenhed dér. Så 
vidt jeg er orienteret, er roklubbens bygning således opført på "opfyld" , der muligvis er af en art 
(blød?) og af et omfang (omfattende?),  der kalder på (særligt?) kostbar pilotering ved opførelse af 
byggeri til vandaktiviteter. Jeg vil derfor gerne spørge 
 
1) i hvilket omfang, dette har været undersøgt?  
2) om der har været regnet på udgifter til anlæg som følge af denne joker i spillet, hhv.  
3) i hvilket omfang, det har været undersøgt, hhv. i hvilket omfang, der har været regnet på at 
opføre og placere nye faciliteter til vandaktiviteter på vandet: for at gardere sig strategisk-fysisk og 
især økonomisk, også på den lange bane, og til sammenligning med de nuværende planer? 
 
En placering på vand er fleksibel, hvilket turde være en fordel i en situation, 
hvor  havvandstigningen tegner til at blive kontinuerlig.  
 
Venlig hilsen 
Helle Knudsen 
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20 
 
 
Præstø den 31/10 2019 
 
Vordingborg Kommune. 
 

Høringssvar til udkast til udviklingsplan for Præstø havnefront version 4. 
 
 
Vi har primært valgt at fokusere på kulturhavnen, haven og foreningshavnen. 
Kulturhavnen: 
Mindre miljøbelastning med løftekran og vaskeplads. 
I kulturhavnen er der placeret en kran ved kajkanten ud for pakhus 8. Formodentlig samme 
placering som nuværende mastekran, hvilket er glimrende. Den kommende kran bør kunne 
anvendes til master samt optagning/isætning af både op til 5 tons. I forbindelse med kranen bør der 
etableres en vaskeplads, hvor pesticidresterne fra bundmalingen kan opsamles. Her vil vi endvidere 
kunne tage vores både op i løbet af sejlsæsonen og vaske bunden, hvorved vi kan nedsætte 
forbruget af pesticider væsentligt.  
Flytbare bådstativer. 
Hvis vi derefter kan sætte bådene i ensartede, flytbare stativer, der flyttes rundt med en traktor, 
f.eks. som i Roskilde og Køge, vil miljøbelastningen blive mindre i havnen i forhold til nu, hvor 
store kranbiler kommer og flytter bådene.  
Større både skal stadig sættes i vandet/tages op ved kulturpladsen foran Skipperkroen på grund af 
forstærkningen i kajen. Her skal man i perioderne med til/afrigning af masterne påregne, at disse 
henlægges vinkelret på Skipperkroen i nogle dage om året, hvorved de optager parkeringspladser. 
Der kunne f.eks. laves tidsbegrænsning, så den enkelte mast højest må ligge der i 48 timer, inden 
den fjernes. I forbindelse med transport af master fra havneplads til det/de nye masteskur(e) skal det 
sikres, at de kan komme forbi den kommende højvandssikring. 
Molehovedet: 
På molehovedet ved det nuværende havnekontor er der på tegningen angivet opholds- og 
arbejdsplads. Forhåbentligt med flytbare møbler, idet der formodentlig stadig skal placeres både på 
land på dette sted om vinteren. 
Slæbestedet angivet øst for det kommende masteskur skal formodentlig primært anvendes til 
trailer/trollingbåde ikke hjemmehørende i havnen, hvilket vil være en glimrende ide. 
 
 
Haven: 
Fremragende ide med en flydebro placeret foran Dambæks havehus. Inden man anlægger en sådan 
flydebro, er det vores opfattelse at området vil stige væsentligt i brugsværdi/udsyn, hvis sivene 
fjernes. Se medfølgende billede, hvor man ser Dambæks have fra vand siden uden siv. Billedet er 
taget i begyndelsen 1980`erne. 
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Højvandssikring ved Dambæks Havehus 
Sikringen placeres foran Dambæks Havehus, så den ligger mellem fjorden og huset. Flyttes 
sikringen ikke, vil der ved næste stormflod ske omfattende vandskader på huset med efterfølgende 
forrådnelse. 
Foreningshavnen: 
Masteskuret 
Der er tegnet et masteskur liggende vinkelret på Bådstien og med langsiden ind til Dambæks have. 
Det er formodentlig planen, at masterne skal transporteres til og fra havnen på vejen. Det vil i givet 
fald umuliggøre brugen af masteskuret med denne placering, idet der ikke er plads nok til at dreje 
masterne rundt på vejen og ind i skuret. Hvis der ønskes masteskur i foreningshavnen, bør det 
placeres parallelt med vejen. 
Broen ved sivene 
Fjern den lille bro, der ligger lige øst for sivene i haven og opfyld arealet, der er angivet som 
slæbested mellem den korte bro og den gamle bro 3. 
Fælleshuset 
Flyt det, der er angivet som fælles klubhus hen foran den nuværende roklubs klubhus, og anbring 
det helt ude i vandkanten. Benævn fremover denne bygning som fælleshuset. Det kan bl.a. benyttes 
af klubber uden eget klubhus samt badegæster, turister mv. Lidt på samme måde som fælleshuset i 
Hammerhavnen på Bornholm. 
 
Mobil sauna 
Saunaen placeret i forslagets fælles klubhus flyttes og placeres som en mobil sauna på stenmolen 
ved den nuværende badebro. Vinterbaderne kan så fremover benytte badebroen om vinteren. 
Minimer areal mellem bygninger 
I foreningshavnen bliver vi nødt til at optimere landarealet mest muligt. Det kan gøres på flere 
måder: 
Minimere arealet mellem de kommende bygninger eller mere præcist slå flere bygninger sammen. 
Anbringe nogle bygninger på vandet, som der er gjort i mange andre havne. 
Fælles bygninger for klubberne. 
Lav en fællesbygning gerne med forskydninger, hvor sejlklubben, padleklubben og roklubben har 
hver deres egne klublokaler, men gerne, så man kan dele lokaler til større arrangementer. Placer den 
fra skel mod haven og mod øst helt op til vejen. 
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Lav endvidere én bygning, der rummer fælles båd hal/omklædning/bad /værksted placeret ud for det 
nye brede slæbested og helt op mod vejen. 
Fjern nuværende roklub. De får nye klublokaler længere mod vest samt fælles båd hal mv. 
Trygjollen i dockingstation 
Trygjollen bør anbringes på en flydende dockingstation for hurtig og nem adgang. På samme måde 
som Dansk Søredningsselskab og Dansk Sejlunion placerer deres ribjoller i det nye sejsportscenter i 
Århus.  
Slæbestedet 
Mellem den gamle bro 3 og den gamle bro 4 anlægges et nyt bredt slæbested til brug for robåde, 
joller og kajakker, gerne længere ud i vandet. På tegningen er der angivet kote 2,0 på slæbestedet. 
Et slæbested må ikke være for stejlt. 
Basket banen. 
Flyt multibanen/basket banen fra placeringen i forslaget hen bag den nye placering af fælleshuset 
tæt på stranden. 
Bådopbevaring på land 
Nogle af de store opgaver med den kommende forandring af de forskellige dele af den nuværende 
havnefront er, hvorledes og hvor vi får skaffet mest muligt parkeringsareal til biler og 
vinteropbevaring af både. 
Vi anbefaler at der hurtigst muligt foretages en simulering af pladsbehov på land - vinter og 
sommer. Vinteropbevaringsplads for både er et tilbagevendende debatemne. Derfor bør dette 
belyses og afklares, inden en lokalplan kan udarbejdes. Simuleringen bør ske på baggrund af en reel 
opmåling på pladserne, der anvendes til vinteropbevaring, og suppleres med fotodokumentation.  
Emnet er allerede taget op i det nuværende planforslag. Pladsbehovet for vinteropbevaring hænger 
nøje sammen med byggeplanerne i foreningshavnen. 
Bygninger på vandet: 
Det kunne være spændende, hvis kommunen turde anbringe huset med klublokalerne samt 
fælleshuset på vandet. 
 
Vi stiller os gerne til rådighed for eventuelle spørgsmål fra Vordingborg kommune. 
 
Med venlig hilsen 
 
Christian Knudsen 
Butiks- og virksomhedsejer i Præstø, tidligere formand i Præstø søsportscenter, tidligere 
næstformand i Præstø sejlklub, aktiv motorbåds og sejlbådssejler. 
Ib Laursen 
Aktiv roer, kølbåds- og motorbådssejler, standuppadler, og åbenvand svømmer. Styregruppen for 
Præstø fjordsvømning, Styregruppen for Fritid ved Vandet fra start til 2016. 
Jens Sohl Jensen 
Tidligere sportschef i Dansk Sejlunion, aktiv tur- og kapsejler, tidligere leder af ungdomsafdelingen 
i Præstø sejlklub, tidligere bestyrelsesmedlem i Præstø sejlklub, medlem af Præstø lokalråd, 
bestyrelsesmedlem Præstø Sport, styregruppemedlem Projekt aktivt liv ved Fjorden. 
Jens Jespersen 
Aktiv kapsejler, medlem i Projekt Fritid ved Vandet, medlem i Projekt aktivt liv ved Fjorden 
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HØRINGSSVAR FOR STEGE 
 
 
 

21 
 
Fra: Nils Jeppe Hansen 
Sendt: 30. oktober 2019 13:23 
Til: tekpost  
Cc:Jørgen Beck Taxholm  
Emne: [SPAM] STEGE 
Prioritet: Lav 
 
Til rette vedkommende  
 
Vedhæftet findes bemærkninger/indsigelser til Strategisk- fysisk udviklingsplan ”Stege By og 
vand”. 
 
Vi ser frem til at høre fra jer.  
 
 

Med venlig hilsen 

Nils Jeppe Hansen 

 

DSA ARK STUDIO 
 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

mailto:njh@dsa-ark.dk
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22 
 
Fra: Christian Brix-Hansen   
Sendt: 29. oktober 2019 09:22 
Til: tekpost  
Emne: Høringssvar - Udviklingsplan for Stege Kyst 2019 
 
Til rette vedkommende 
 
Hermed fremsendes høringssvar vedr. den foreslåede Udviklingsplan for Stege Kyst (vedhæftet). For god 
ordens skyld bedes I bekræfte modtagelsen af høringssvaret. På forhånd tak. 
 
Venlig hilsen 
 
Christian Brix-Hansen 
Tel. (+45) 55 81 80 22 cbh@brixdesign.com 
Fax (+45) 55 81 80 50 www.brixdesign.com 
Brix Design A/S · Ved Havnen 8-10 · DK-4780 Stege · Denmark 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

mailto:cbh@brixdesign.com
mailto:cbh@brixdesign.com
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23 
 
Fra: Søren Arentoft 
Sendt: 28. oktober 2019 15:00 
Til: tekpost <tekpost@vordingborg.dk> 
Emne: Høringssvar til Stege Kyst 
 
Vordingborg Kommune 
 
Vedhæftet indsigelse mod vinteropbevaring af både efter de nye udviklingsplaner 
 
Med venlig Hilsen 
 
Søren Arentoft. 
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24 Herunder er kun medtaget de passager i turistforeningens høringssvar, der 
vedrører Steg Kyst specifikt. Det øvrige indhold af høringssvaret kan ses i det 
samlede høringssvar for alle tre planer, nr. 5 og i høringssvar for Præstø, nr. 16 og 
Vordingborg nr. 39. 

 
Fra: Nils Natorp   
Sendt: 31. oktober 2019 15:09 
Til: tekpost <tekpost@vordingborg.dk> 
Emne: Høringssvar til udviklingsplaner for Vordingborg Nordhavn, Præstø Havn og Stege Kyst 

 
Til: 
Vordingborg Kommune 
Afdelingen for Plan og By 
Valdemarsgade 43 
4760 Vordingborg 
 
Kære Vordingborg Kommune, 
på vegne af Møn Sydsjælland Turistforening vedhæfter jeg hermed vores høringssvar til Vordingborg 
Kommunes forslag til udviklingsplaner for Vordingborg Nordhavn, Præstø Havn og Stege Kyst. 
 
Med venlig hilsen 
Nils Natorp 
Formand for Møn Sydsjælland turistforening 
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25 
Fra: Nanna Sloth Møller 
Sendt: 27. oktober 2019 19:35 
Til: tekpost <tekpost@vordingborg.dk> 
Cc:  
Emne: Høringssvar vedr. Stege Badelaug 

 
Vordingborg kommune 
By og Vand 
 
Først tak for en meget fint gennemført høringsperiode for de nye planer. I har været rigtig gode til at 
inddrage borgerne i denne proces. Det påskønner vi meget. 
 
Stege Badelaug har interesseret fulgt planlægningen og har kommenteret den undervejs. Primært med 
henblik på vores eget nærområde omkring nordre mole, hvor badeklubbens faciliteter ligger på en flytbar 
ponton. 
 
Her kommer et resume af vore tanker: 
Projektet viser en udbygning af molen og en ny placering af omklædning og depot oppe på broen. Saunaen er 
placeret på en ny ponton. 
Da vore egne faciliteter anslåes at være nedslidte om anslået 10 år passer det fint med fornyelsen. Da det 
imidlertid er forbundet med stort besvær og risiko for skader at bugsere pontonen ind i havnen i vinterhi, vil 
vi foreslå at saunaen også placeres på broen, evt på en udbygning som vedlagte skitse viser.  
Når tiden er inde til realisering af tankerne vil bestyrelsen gerne kontaktes, således at vi kan deltage i 
detailprojekteringen og anvise den optimale placering i tilpas afstand fra sejlrenden. Samtidig hører vi gerne 
nærmere om mulighederne for finansiering, gennemførelse og vedligehold.  
 
Vi finder ideen med en udvidet strandbred meget attraktiv og håber at teknikere kan finde en god løsning til 
bortledning af ålegræs og fastholdelse af det påfyldte sand. 
Når stranden er renholdt bliver den meget attraktiv for børnefamilier og et godt afsæt for de mange småbåde, 
der sættes i vandet her, når udenbys klubber gæster øen. 
 
Det er en fin ide at supplere eksisterende beplantning, legeplads og møblering på græsarealet omkring 
sejlernes klubhus. Gerne i endnu højere grad end vist i projektet. 
 
Når volden langs Langelinie udføres, ønsker vi samtidig anlagt en god cykelsti . Det fremgår ikke tydeligt af 
planen. Men en cykelsti mangler i høj grad langs på hele strækningen ned til broen, samt over broen. Vi er 
mange, der kommer cyklende på fortovene hver morgen. 
 
Vi ser frem til at høre fra jer. 
 
Mvh 
På Stege Badelaugs vegne 
Nanna Sloth Møller 
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Udbygning til sauna: 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Samlede høringssvar vedr. Udviklingsplan for Præstø Havn, Stege 
Kyst og Vordingborg Nordhavn 
Høringsperiode 20.09.19 – 01.11.19 
 
 

54 
 

26 
Fra: Krista Steffensen  
Sendt: 27. oktober 2019 09:07 
Til: tekpost <tekpost@vordingborg.dk> 
Emne: By & Vand 
 
 
Høringssvar til Udviklingsplan for Stege Kyst 
 
Tak for et meget kreativt forslag til udviklingsplan. Der ligger tydeligvis et stort 
arbejde bag. 
 
For borgere i Stege/Lendemarke er det Klimasikring der har absolut 1. 
prioritet! 
Alle de fine rekreative forslag kommer så absolut i 2. eller 3. række. 
 
 
Det foreslås at det meste af havnekajen fra Kulhavnen til skibsværftet omdannes til 
siddetrapper. 
 
Svar: Det er vigtigt, at sikre forholdene for de erhverv der befinder sig på 
havneområdet, med kajanlæg, hvor større skibe kan lægge til, og kajanlæg 
hvorfra værftsarbejderne kan udføre deres arbejde i nærheden af 
skibsværftet. 
 
 
Det foreslås at anlægge en større strand og et eng-område langs Langelinie, hvorpå 
der skal være hhv. et dige og en cykelsti. 
 
Svar: Erfaringen har vist at stranden vaskes væk hver gang der kommer en 
vinterstorm. Samme skæbne vil den fine strandeng lide. 
Derfor er anbefaler vi, at der anlægges parallelværk = en brudt række af 
stenhøfter på ca. 60m. længde pr. stk. i vandet ud for Langelinie. 
 
 
På fælleden øst for Stege planlægger kommunen at lægge overskudsjord, som skal 
formes til kælkebakker og rekreativt område. Et projekt som møder stor modstand 
blandt Stegeborgere. 
 

mailto:tekpost@vordingborg.dk
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Svar: Anvend i stedet jorden der, hvor den gør nytte, - f.eks. til klima og 
højvandssikring , diger eller til havnebyggeri. 
 
Kommentar til valg af byggematerialer: Uanset hvad der skal bygges og 
konstrueres langs Stege kyst vil vi anmode om, at bæredygtighed og Co2-
neutralitet tænkes ind i valget af byggematerialer. 
 
Med venlig hilsen 
Krista Steffensen 
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27 
Fra: formand@sejlklubbenmoen.dk [mailto:formand@sejlklubbenmoen.dk]  
Sendt: 29. oktober 2019 18:35 
Til: tekpost  
Emne: Strategisk-Fysisk udviklingsplan for Stege Kyst 

 
 
Kære medarbejdere 
 
Hermed fremsendes Sejlklubben Møns høringssvar til udviklingsplan for Stege kyst. 
 
Med venlig hilsen 
Anders Christiansen 
formand Sejlklubben Møn 
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28 
Fra: Steffen Steffensen   
Sendt: 26. oktober 2019 10:17 
Til: tekpost <tekpost@vordingborg.dk> 
Emne: Ved Havnen Stege 

 
 
Høringssvar til oplægget Stege Kyst. 
 
 
Jeg læser, at kajpladser ved Stege Havn foreslås som vinteropbevaringsplads for både. 
 
Dette forslag ønsker jeg at opponere imod med den begrundelse, at opstilling af både 
på denne plads i ca 6 måneder af året virker som en mur, som spærrer for udsigten 
mod vest, ud over Stege Bugt. Dette blik er et at de mest yndede og karaktergivende ved borgeres 
passage 
af havnen.  
 
Det er noget andet med campere end med både på pladsen. Campere går og de kommer dagligt, og 
der er stor variation 
I antal og størrelse og placering.  
Sådan er det ikke med bådopstilling. Den er semi-permanent, den er høj, den er bastant. 
Det er som en mur. 
 
 
Desuden bør det være i fokus, at det første der skal bruges penge på er en højvandssikring 
af havnepladsen.  
 
 
 
Venlig hilsen 
 
________________ 
Steffen Steffensen 
Formand 
Mobil:  
www.liselundfontaenen.dk 
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29 
Fra: nikolaj andersen  
Sendt: 30. oktober 2019 22:56 
Til: tekpost <tekpost@vordingborg.dk> 
Emne: Indsigelse mod Strategisk-fysik udviklingsplan for Stege kyst 

 
Hej Vordingborg kommune. 
 
Her er en indsigelse for Stege kyst. Det drejer sig om Stege skibsværfts område. 
 
Med venlig hilsen 
Nikolaj Kirk Andersen 
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30 
Fra: Martin Ryberg  
Sendt: 23. oktober 2019 11:44 
Til: tekpost  
Cc:  Line Ryberg Larsen  
Emne: Bemærkninger til udviklingsplan Stege Kyst 
 
Til Vordingborg Kommune 
Bemærkninger/indsigelser til udviklingsplan for Stege Kyst 
 
Som beboere i området sender vi herved mail, hvor vi stiller spørgsmål ved den del som grænser op til vores 
grunde/forhold.  
 
Spørgsmålene omhandler primært diget samt den aktivitet udviklingsplanen lægger op til i naturbeskyttet område. 
Spørgsmålene omhandler dertil den indgriben på private grunde udviklingsplanen lægger op. 
 
Diget ud til Stege Nor og de aktiviteter som er foreslået, ligger i uforstyrret beskyttet naturområde.  
 
Med de forslag der i de beskyttede områder (strandbeskyttelse, beskyttet natur, EF Naturtype og biosfære 
områder), er vi meget skeptiske og bange for, at det rige dyre- og fugleliv bliver væsentligt forstyrret. Det vil være 
ærgerligt for området og den natur der pt. er.  
 
Der bliver lagt op til væsentlig større aktivitet i området i forslaget, end der er nu.  
 
Spørgsmål og bemærkninger: 
 

 Diget går også ud i de beskyttede områder (strandbeskyttelse, beskyttet natur, EF Naturtype og biosfære 
områder) – hvordan kan man det?  

 Diget bliver udfra tegningen koblet på vores dige (som vi selv har bekostet) og ind over bryggeriets grund – 
det er vi umiddelbart ikke interesserede i. 

 Der bliver lagt op til at man kan gå på diget? Hvordan kan man det i beskyttet område?  

 Hvordan kan vi sikre os at den natur som der er pt. endda i beskyttet område, bevares?  

 Hvordan forholder kommunen sig til blot at koble diget til vores dige? Vi er ikke interesserede i at have al 
denne aktivitet i et stille og naturskønt område (vi har slået os ned her dels pga. den beskyttede natur) 

 Bryggerigrunden? Hvordan kan I bevæge/lave planer på en privat ejet grund? 

 I skriver noget om belysning i området? Vi har en naturoase med mørke og dyreliv om aftenen/natten. 
Hvordan forholder kommunen sig til belysning i beskyttet naturområde – det må man vist ikke? Vi er 
tilhængere af Dark Sky Møn. 

 Ophold og parkeringspladser? Hvad er planerne helt konkret? Igen ærgerligt med meget aktivitet så tæt på 
en beskyttet område. 

 
En begrænsning af den ellers fine udviklingsplan jf. ovenstående, kunne være imødekommende. 
Vi har desværre ikke mulighed for at deltage i mødet i Langebæk i morgen den 24/10 2019, derfor denne mail.  
 
Vi ser frem til at høre fra jer. 
Med venlig hilsen 
 
John Harpsøe & Inger Lise Harpsøe -     
Martin Ryberg & Line Ryberg -     
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31 
Fra: Leif Schou Iversen  
Sendt: 29. oktober 2019 09:09 
Til: tekpost  
Emne: Høringsbidrag vedr. Stege Kyst 

 
Til rette vedkommende. 
 
Hermed fremsendes høringsbidrag vedr. projektet "Stege Kyst". 
 
mvh 
Leif Iversen 
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32 
Fra: Bent Lykke   
Sendt: 31. oktober 2019 14:37 
Til: tekpost <tekpost@vordingborg.dk> 
Emne: Høringssvar vedr. Udviklingsplan Stege Kyst 
 
Til Vordingborg Kommune 
Afdelingen for Plan og By 
Valdemarsgade 43 
4760 Vordingborg 
 
Email: tekpost@vordingborg.dk.  
 
HØRINGSSVAR PÅ VORDINGBORG KOMMUNES FORSLAG TIL ’UDVIKLINGSPLAN FOR STEGE 
KYST’ FRA SUKKERFABRIKKEN A/S OG PROJEKT ’FERIEBYEN SUKKEFABRIKKEN MØN’  
 
Hermed fremsender jeg - på vegne af Sukkerfabrikken A/S og vores projekt ’Feriebyen Sukkerfabrikken Møn’ - vores 
høringssvar på Vordingborg Kommunes forslag til ’Udviklingsplan for Stege Kyst’. 
 
Vi hilser kommunens prioritering af emnet og forsøget på at finde en samlet planløsning for Stege Kyst velkommen. 
Men vi må samtidig påpege hvad vi anser for nogle store og afgørende mangler i forslaget. Vi har kendskab til Møn-
Sydsjælland Turistforenings meget grundige høringssvar, og kan fuldt ud tilslutte os foreningens kommentarer til 
planforslaget. Specielt kan vi tilslutte os bemærkningerne i høringssvarets afsnit C 1, ’Mangler i præmisserne / 
konteksten for planforslaget’, s. 5-6, der bl.a. påpeger de følgende mangler: 
 Udgangspunktet for planlægningen burde have været det samme – m.h.t. projektområde og indkredsning af 

problemstillinger – som i oplægget om ’Projekt Stege Kyst’ til Realdania af aug. 2018, som Sukkerfabrikken A/S – 
sammen med Vordingborg Kommune og flere lokale foreninger og samarbejdspartnere - var medunderskrivere på; 

 Specielt stiller vi os – hvilket vore repræsentanter i den offentlige proces frem til planforslagene gentagne gange 
har gjort opmærksom på – helt uforstående overfor, at man har defineret den nye plans projektområde til kun en 
mindre del af det samlede havne- og kystområde, og (selvfølgelig) specielt overfor, at man har udgrænset 
sukkerfabriksområdet, som rummer langt det største projekt for det samlede kystområde, fra planområdet. Med 
denne afgrænsning kan man i sagens natur ikke nå frem til et sammenhængende og validt planforslag. 

 Vi stiller os også uforstående overfor, at man i det offentlighedsmateriale, der blev udsendt i september, helt har 
udeladt at vise de meget konkrete og opdaterede planer for feriebyen – angiveligt fordi man var bange for, at de 
skulle komme til at dominere debatten. Som strudsen, der ved fare stikker hovedet i sandet. 

 
Vi gentager derfor vores opfordring til, at planlægningen for Stege Kyst videreføres og udvides med henblik på at opnå 
en koordinering med ALLE foreliggende planer for havne- og kystområdet, herunder ikke mindst med vore egne planer 
for ’Feriebyen Sukkerfabrikken Møn’ – så meget mere som der for længst, under kommunens ledelse, er igangsat 
lokalplanlægning for ferieby-projektet, og at dette pt. – med kommunens fulde tilslutning - er under godkendelse i 
Kystdirektoratet.  
 
Med venlig hilsen, 
på vegne af bestyrelsen for Sukkerfabrikken A/S 
 
Bent Lykke, direktør. 
 
 
 
 
 

mailto:tekpost@vordingborg.dk
mailto:tekpost@vordingborg.dk


Samlede høringssvar vedr. Udviklingsplan for Præstø Havn, Stege 
Kyst og Vordingborg Nordhavn 
Høringsperiode 20.09.19 – 01.11.19 
 
 

67 
 

33 
Fra: Peer Radich Johansen  
Sendt: 28. oktober 2019 17:46 
Til: tekpost <tekpost@vordingborg.dk> 
Emne: Vedr. :"Kyst og vand - - " 
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34 
Fra: Peder Nimgaard  
Sendt: 31. oktober 2019 21:03 
Til: tekpost <tekpost@vordingborg.dk> 
Emne:  
 
 
Til hvem dette måtte vedkomme. 
 
Se venligst vedhæftede. 
 
MVH. 
Møns Marineforening 
Peder Nimgård 
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35 
Fra: Morten Rikard | Alia  
Sendt: 31. oktober 2019 20:15 
Til: tekpost <tekpost@vordingborg.dk> 
Emne: Høringssvar til udviklingsplan for Stege Kyst 
 
Til rette vedkommende 
 
Vedhæftet høringssvar til udviklingsplan for Stege Kyst. 
Se vedhæftede PDF-fil, med overskriften "Er 2,0 meter nok?". 
 
Underskrivere:  
Morten Rikard, Martin Ryberg, Jesper Ryberg, Line Ryberg, Flemming Tejmers, Mogens Rasmussen, 
Anders Jørgensen, Tony L. Nielsen, Katrine Rasmussen, Dorte Gro, Christian Brix-Hansen (Brix Design 
A/S), Trolle Kieler og Foreningen MønNU. 
 
 
Med venlig hilsen 
Morten Rikard 
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36 
Fra: Henrik Marrill Christiansen  
Sendt: 31. oktober 2019 17:07 
Til: tekpost <tekpost@vordingborg.dk> 
Emne: Høringssvar - Udviklingsplan Stege Kyst 2019. 
Prioritet: Høj 
 
Til hvem dette måtte vedkomme. 
 
Se venligst vedhæftede. 
 
 
M.v.h. 
 
Skibsfører, m/f ”MØN” 
Henrik Marrill Christiansen 
  

mailto:tekpost@vordingborg.dk
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37 
Fra: Østmøn Naturforening   
Sendt: 1. november 2019 13:00 
Til: tekpost <tekpost@vordingborg.dk> 
Emne: Høringssvar udviklingsplan Stege Kyst 
 
Til Vordingborg Kommune, 
 
Vedhæftet vores høringssvar på udviklingsplan for Stege Kyst. 
 
Bekræft venligst rettidig modtagelse. 
 
På vegne af bestyrelsen, 
 
Margareta Dahlström 
  

mailto:tekpost@vordingborg.dk
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38 
Fra: Rigmor Henriette Nielsen  
Sendt: 1. november 2019 21:28 
Til: tekpost <tekpost@vordingborg.dk> 
Emne: Bemærkninger Havneplanen for Stege  

 
 
Bygning og landskabskultur Møn 
 
Rigmor Nielsen 
 
Formand 
 
Landskabsarkitekt  

 
 

 
 
www.byoglandmoen.dk 
 
 
  

mailto:tekpost@vordingborg.dk
mailto:rigmor@sprove.dk
http://www.byoglandmoen.dk/
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BILAG: BKD 19-STEGE 
Fra: Rigmor Henriette Nielsen [mailto:rigmor@sprove.dk]  
Sendt: 1. november 2019 21:31 
Til: tekpost <tekpost@vordingborg.dk> 
Emne: Bilag til B&LM bemærkning til Havneplanen  

 
 

Bygning og landskabskultur Møn 
 
Rigmor Nielsen 
 
Formand 
 

www.byoglandmoen.dk 
  

mailto:rigmor@sprove.dk
mailto:tekpost@vordingborg.dk
http://www.byoglandmoen.dk/
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HØRINGSSVAR FOR VORDINGBORG 
39. Herunder er kun medtaget de passager i turistforeningens høringssvar, der 
vedrører Vordingborg Nordhavn specifikt. Det øvrige indhold af høringssvaret kan 
ses i det samlede høringssvar for alle tre planer, nr. 5 og i høringssvar for Præstø, 
nr. 16 og Stege nr. 24. 
 
 
Møn-Sydsjælland Turistforening  
31. oktober 2019  

Turistforeningens høringssvar til Vordingborg 
Kommunes forslag til udviklingsplaner for Vor-
dingborg Nordhavn  
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A. Kommentarer til Udviklingsplan for Vordingborg Nordhavn  
 

1. Generelt.  
Overordnet set er MST enig i forslaget til udviklingsplan. Set fra en turistvinkel er det vigtigt, at hav-
nens kulturmiljø og bevaringsværdier sikres, herunder fiskerskure og bådeværft, og at man stadig kan 
se, det er en havn. Især er tilgængelighed og adgang til vandet, herunder bademuligheder, samt op-
holdsfaciliteter, herunder legeplads og grønne opholdsarealer, vigtige. Turister sætter også pris på hav-
nens historie tilbage til vikingetiden og kongernes middelalderborg, bl.a. i form af informationstavler og 
markering af historiske spor som skibsværftet, Kalvehavebanen og Margrethes Stiger, samt gode 
stiforbindelser til byen og naturen, herunder Oringe-halvøen og Vintersbølle Skov.  
For at tiltrække flere turister, såvel søgående som landgående, bør der være autocamperpladser, og 
antallet af bådepladser bør udvides med tilhørende bade-, toilet- og -omklædningsfaciliteter samt va-
sketeria og offentlige toiletter. Parkeringspladser i havnens nærhed bør synliggøres, ligesom nye vand-
aktiviteter bør udvikles, herunder turbådssejlads, dykning, båd-og kajakudlejning og fisketure. En for-
udsætning for dette er regelmæssig fjernelse af sand og dynd i havnen og sejlrenden.  
Som et overordnet tema vil vi pege på kontakten mellem havneområdet og dels Borgruinen / borgcen-
teret, dels Algade-området. Det er vigtige forbindelseslinjer, som til en vis grad er bearbejdet i ’De røde 
løbere’-projektet, men som med fordel kan styrkes i havneplanen. Speciel opmærksomhed bør rettes 
mod detailplanlægning af området først på havnen, som har overordnet betydning for, at de nævnte 
kontakter kan knyttes, men som i dag stort set henligger som et kedeligt og aktivitetsdræbende P-
område. Dette område bør kunne bruges langt bedre end i det foreliggende forslag.  
2. Specifikt.  
 
• a. Skiltning.  
 
Den nuværende skiltning er under al kritik. Det gælder både skiltning til og fra byen samt til stiforbin-
delser (Oringe, Vintersbølle) og til Masnedsund, Ore Strand, Kirkeskoven med Sikahjorte, kirken og 
kirkeengen.  
• b. Tyttes Pølser, ’Hængslet’.  
 
Den nuværende bygning fremstår som en ”barak” med prangende reklameskilte, der forstyrrer kontak-
ten til og det visuelle indtryk af borgruinen. Vi har respekt for, at en pølsebod er en vigtig funktion på en 
havn, og at beliggenheden ved kontaktpunktet mellem by og havn er også logisk; men den bør kun-ne 
indpasses langt bedre visuelt og i forhold til en mere aktiv anvendelse af dette strategisk beliggende 
delområde. Planforslaget er allerede inde på dette med et forslag om et mindre opholds- og legeområde 
på den sydlige del af P-området; vi ser gerne disse formål yderligere styrket på dette sted.  
• c. Det gamle værft og pakhuset.  
 
MST finder det vigtigt, at der gøres en aktiv indsats for at bevare og genudvikle det gamle værft som 
selvbetjeningsværft, evt. gennem et særligt, offentligt støttet projekt. Det kunne i dén grad styrke liv og 
miljø på Nordhavnen.  
Udover de i planen anførte ideer til anvendelse kan der tilføjes en ny: En filial af Borgcentret, der for-
tæller stedets og de lokale vandvejes historie (Nordhavnen, Kirkeengen, Oringekanalen, Masnedø, 
Storstrømmen) i fred som i krig, herunder sildefiskeri, handelsforbindelser til Skånemarked og Øster-
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søen samt de vendiske sørøvere, flådens samling i middelalderen og Smålandsfarvands- og Grøn-
sundsstillingen. 4  

 
d. Dagligvarebutik.  
 
Da der er langt til dagligvarebutikker, bør muligheden for et udsalg – gerne en filial af et supermarked - 
undersøges. Bør udformes, så den falder naturligt ind i kulturmiljøet og placeres tilbagetrukket uden at 
”skygge” for havnen og dens kulturmiljøer og bevaringsværdier.  
• e. Parkeringspladser.  
 
Heller ikke parkerede biler må ”skygge” for havnen. Dette er især tilfældet på den vestligste parke-
ringsplads, hvor P-pladser tæt på vandet og havnetrappen (mellem legeplads og pakhus) bør udgå. I 
stedet bør parkeringspladser i nærhed af havnen (kirkegården/det gamle gasværk og en evt. ny parke-
ringsplads ved ”Skidtnoret”) og ved Algade og på Gåsetorvet synliggøres (skiltes). Der mangler også 
cykelparkering.  
• f. Autocampere.  
 
Campere skal placeres, så de ikke ”skygger” for kulturmiljøer og bevaringsværdier eller hæmmer til-
gængeligheden langs vandet. Den anviste placering opfylder disse krav. Desuden skal der naturligvis 
være toilet-, bade- og tømningsfaciliteter til spildevand. Pris for ophold må ikke være konkurrencefor-
vridende i relation til de nærmeste autocamperpladser, primært Ore Camping.  
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40. 

 
 
 
 
Sejlklubbens ønske om at et nyt klubhus indgår i og være en del af udviklingsplanen for 
Vordingborg Nordhavn ses imødekommet. 
Det er klubbens ønske, at det nye klubhus bliver kombineret med grønne arealer og installationer, 
hvor der kan laves udendørs ”fitness”(motionmuligheder og fysisk træning) og opholds arealer. 
I forlængelse af den løbende dialog på udviklingsprojektets projektkontor skal fremhæves 
nødvendigheden i at der i forbindelse med kystsikringen omkring det nuværende klubhus 
(Nordhavns vej 32) skabes den nødvendige plads og manøvrerum til at kunne transporterer 
master til/fra mastekran til henholdsvis vest- og østside af bygningen. 
 
Med venlig hilsen 
Jan Jensen 
Formand 
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41. 
 
Jeg har med interesse gennemlæst udviklingsplanen for Vordingborg Nordhavn. 
Overordnet er der tale om et spændende oplæg, der vil kunne løfte hele området betydeligt. 
Som beboer af Lærkevænget 6, har jeg imidlertid også nogle bekymringer. Det fremgår således 
bl.a., at der er planlagt et såkaldt fælles klubhus, der efter illustrationerne endda påtænkes at kunne 
få en høj rejsning. Det forekommer ikke helt klart, hvad behovet skulle være for et fælles klubhus, 
idet alle væsentlige søsportsorienterede klubber i forvejen har - eller forventes at få gode faciliteter. 
For mit vedkommende vil et klubhus som det skitserede komme til at tage det meste af den udsigt, 
der ikke i forvejen er blokeret af de efterhånden meget store fyrretræer. Disse passer vel i øvrigt ret 
beset ikke særlig godt ind i den danske fauna, men er snarere et levn fra dengang, man ved 
nybyggeri blot ønskede lidt beplantning i en fart. Vedlagte fotos fra hhv. 2003 og i dag viser, hvor 
meget tilvækst, der er sket, og med et fælleshus vil der være meget lidt udsyn tilbage. Det kan i 
denne sammenhæng bemærkes, at min far, N.H. Brorsen, i sin blev tilbudt hele arealet nedenfor 
ejendommen, men at han som medlem af både roklubben og sejlklubben ikke ønskede at stå i vejen 
for udviklingsmulighederne. Til gengæld lovede roklubben, at klubhuset ville blive holdt nede, så 
generne for de bagved liggende ejendomme ville blive ret ubetydelige. Blandt andet på denne 
baggrund men også ud fra almindelig hensyntagen til områdets beboere håber jeg, at man ved den 
endelige planlægning genovervejer hensigtsmæssigheden af et nyt fælles klubhus, og at et sådant i 
hvert tilfælde ikke som illustreret tillades bygget med høj rejsning. Samtidig vil jeg foreslå, at 
beplantningen løbende tilpasses, således at fyrretræerne f.eks. efterhånden kunne udskiftes med 
mindre generende dansk beplantning, så som få solitære egetræer. 
 

Med venlig hilsen 

Svend Brorsen  
Advokat (L) 

 

 
2003    2019 
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42. 
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43.  
Vordingborg, 25.oktober 2019.  
Der er åbnet op for lys, luft og udsigt efter oprydning af buskads ved Bakkebøllestien og den østlige del af Havnevej. 
Det har glædet mange. 
Tilbage står mørke fyrretræer, ved Søspejdernes hus, som passer dårligt ind i området og tager udsigten for mange. Kan 
de ikke fældes eller evt. erstattes af mindre og lysere træer, der ville give luft og lys til havneområdet. 
I situationsplanen er der indtegnet træer langs Bakkebøllestien ved den nordlige del af parkeringsarealet. Det vil tage 
udsigten for de bagved liggende bebyggelser og være meget generende. 
I planerne er der indtegnet et større fælleshus, hvor nu Søspejdernes hus er beliggende. Jeg håber ikke, at 
tagkonstruktionen bliver højere end på det eksisterende hus. 
Det er generelt en spændende og godt udarbejdet udviklinsplan for Nordhavnen. Jeg håber, der i det videre forløb også 
bliver taget hensyn til udsigten for de nuværende beboelser. 
 
MVH 
Peter Andersen, 
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45. 
 
 
Emne: Nordhavns projekt vordingborg 
 
 
Broen over nordhavnens vestlige del er efter min bedste opfattese en meget dyr måde at forbinde slots 
området med det smukke stisystemer på Oringe. 
Broen er dyr at anlægge, og ikke mindst meget at vedligeholde. 
 
Adgangen til stisystemet på Oringe kunne gå fra den nuværende gang/cykelsti ved norets nord side med en 
gang/cykelsti over cirkuspladsen og tilsluttes gemmen eksisterende randbeplantning på Oringe. 
 
Stigen kunne laves som en grusstier eller som flisebelagt, hvis man ønsker at højvands sikre cirkuspladsen 
kan stigen ligge på et dige da nivoerne på eksisterende gang/cykel sti og nivoet på Oringe er meget lig. 
 
Mvh. 
Lars Henriksen  
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46. 
Kære udvalg 
Først stor ros for det flotte oplæg, der ganske tiltrængt vil forskønne et af vores bys dejligste 
områder. Især det gamle værft, har længe været en skændsel og en decideret “øjenbæ”, - for at 
benytte et moderne udtryk. 
Familien Lippert Guldbrandsens input (Strandgade 28 - med udsigt direkte til værftet), er et ønske 
om at I holder fast i det meget fine oplæg, hvor “Værftspladsen” friholdes for byggeri, og bliver et 
smukt åndehul, med adgang og udsigt til Noret og Oringe, hvilket har en umådelig herlighedsværdi, 
både for os som fastboende naboer - og helt sikkert også for det voksende antal turister, der passerer 
i en lind strøm..  
Vi er især glade for, at der ikke lægges op til en helt massiv række havnehuse, uden adskillelse og 
passagemulighed. Vi er også glade for at der lægges op til “kystbeplantning”, hvilket vi tolker som 
fravær af høje træer, der jo igen og ad åre ville blokere for udsynet. 
Vi - og alle vore naboer - har et stort ønske om handling fra kommunens side, således at der ikke 
går en længere årrække, inden værftet fjernes/renoveres. Vi ser hellere en nedrivning og en tom, 
planeret grund i denne årrække, end et fortsat forfald af værftet, der idag har et “slumlignende” 
udtryk. En ekspropriering fra kommunens side, ville være ønskeligt, da nuværende ejer/lejer, jo 
åbenlyst lader stå til - måske endda bare afventer en tvangsekspropriering.  
Men altså ellers kun ubetinget ros og opbakning fra Strandgade 28. 
Venlig hilsen/Best regards 
Anette og Per Guldbrandsen 
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47. 
 
Høringssvar vedr. Udviklingsplan for Vordingborg Nordhavn   
Vordingborg den 31/10 2019 
På mange måder en ambitiøs plan for aktivitetsudvikling på havnen. 
En rekreativ havn som Nordhavnen er jo tæt integreret i naturen: Hav, vand og lyset, hvilket man 
også fremhæver i planen. Det er vigtigt at bevare den naturlige vegetation såsom siv og 
dunhammere, samt at bevare det rige fugleliv i havnen. 
Visionen om at integrere by og havn er rosværdig. Man ønsker bl. a. ifølge planen at skabe en akse 
fra stationen til havnen. 
Som nabo til og daglig bruger af havnen, må jeg protestere mod den fremlagte beplantningsstrategi 
Det fremgår af skitserne, at man vil plante langs Bakkebøllestien, ned til vandet, langs 
Nordhavnsvej samt supplerende beplantning på havnen. Beplantningen skal være træer, 
overvejende stedsegrønne, som kan nå en højde af 10-30 meter. 
Man vil hermed spolere udsigten, den enestående kvalitet af natur, himmel og hav, og nærhed til 
havnen, som ganske mange beboere i kvartererne bag havnen nyder dagligt. 
Netop udsigten til vandet fremhæves i den fremlagte plan som en væsentlig kvalitet i havnemiljøet. 
Her er vi helt enige. I planen vises en hel række af smukke fotografier af havnen og udsigten langs 
denne og over vandet. Disse fotos viser netop forholdene som de er uden voldsom beplantning. 
Som illustration af problemet med den fremlagte beplantningsstrategi vil jeg anføre, at det bedste 
der er sket for havneområdets integration i baglandet er fældningen af træerne langs Havnevej for et 
par år siden. Det åbnede den historiske akse fra Noret forbi ruinerne med voldgravene op til kirken 
og skabte et fantastisk rum med udsigt  til hav og himmel, set fra landsiden og til voldgrave og den 
gamle havarm set fra havnesiden.. Også fældningen af buskadset på skråningen øst for Snekkens 
klubhus åbnede op for udsigt og lys, når man færdes på Nordhavnsvej. 
Massiv beplantning, store træer, dannelse af en grøn mur omkring havneområdet vil tjene til at 
afgrænse havnen fra byen i stedet for at integrere dem. Havnen er et smukt, åbent område, og jeg 
appellerer til at det  skal forblive sådan til glæde for såvel brugere som beboere. 
Ud over selve beplantningsstrategien falder forslaget til fælleshus mig i øjnene. En grim kolos med 
strittende tag. Jeg skal i korthed appellere til at man ikke bygger højere end den nuværende 
bebyggelse, roklub og søspejderhus, og at man holder sig til flade tage og materialer, der falder 
naturligt ind. 
Venlig hilsen 
Karsten Ring 
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48. 
 
Vordingborg Kommune 
Valdemarsgade 43 
4760 Vordingborg 
 
Vi har netop erfaret at der er et projekt i høring omkring Vordingborg Nordhavn, bl.a. omhandlende 
planer om nedrivning af den gamle roklub (nuværende ungdomsafdeling), med henblik på at opføre 
et nyt langt større og højere klubhus på Nordhavnsvej i Vordingborg. 
Da vores ejendom ligger lige ud for det planlagte byggeri, er vi således forundret over at vi intet har 
hørt fra Vordingborg Kommune om denne sag. Ikke mindst set i lyset af at det tiltænkte byggeri der 
tilsyneladende ønskes opført i ny moderne stilart, langt fra det tidstypiske miljø der kendetegner 
nordhavnen, ønskes placeret lige ud for facaden på vores ejendom, der i lokalplan B 17.24.01, 
bevarende lokalplan for Strandgadekvarteret i Vordingborg, er kortlagt som bevaringsværdig 
ejendom, SAVE-værdi 3.  
Vi skal derfor bede om at få anledning til partshøring i sagen. 
Vi ser frem til at modtage beskrivelser, tegninger og partshøring snarest muligt. 
 
Med venlig hilsen 
Ulla og Pentti Bruun 
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49. 
Kære Vordingborg Kommune 
Hermed høringssvar fra Vordingborg Ro- og Kajakklub til Strategisk-fysisk Udviklingsplan for 
Vordingborg Nordhavn.  
Først og fremmest vil vi rose processen og resultatet. Det har været super godt, at der har været 
afholdt mange borgermøder og at der har været åbent projektkontor på havnen. 
Vi synes, at vi er blevet hørt undervejs i processen og er glade for, at der både er tænkt gode og 
store tanker for hele havnen - og stadig tænkt i løsninger der faktisk kan realiseres. 
I vores ende af havnen "Den grønne havn" er vi særligt glade for: 

 at der er tænkt en åben plads mellem vores klubhus og det nye fælles klubhus/søspejdernes 
større klubhus.  

 at det grønne areal bibeholdes 
 at der er tænkt en bådebro / kajakpolobane / havbad ind i en samlet løsning 

Vi har et par opmærksomhedspunkter, til den videre proces: 

 Robådene skal stadig kunne komme på vandet - og derfor er det naturligvis utroligt vigtigt, 
at bådebro/kajakpolobane og svømmebad designes og udføres, så robådene kan komme på 
vandet, også selvom der er mange badegæster.  

 Det ser også ud til, at broen er designet, så kajakkerne skal ro gennem badeanstalten og 
svømmebanerne, men det må kunne rettes op i en detajlprojektering. 

 For roklubben er Noret det vand, som vi kan ro i under stort set alle vindforhold - og når vi 
holder klubmesterskab bruger vi Noret til vores konkurrencer. Der kommer broforbindelsen 
til være i vejen - medmindre, at den designes lidt højere, så man kunne sejle under den.  

Forslag om en sauna helt tæt på vandet: 
Vi har større og større gruppe af medlemmer der vinterbader fra vores klub. Tilbagemeldingen fra 
dem er, at der faktisk er for langt fra vores saunaer ned til vandet. Det optimale er, at man kan gå 
direkte fra saunaen ned i det kolde vand. Gerne en sauna med vinduer i, så man kan nyde udsigten 
ud over havet.  
 
Mange hilsner 
Bent Hummelmose 

Vordingborg Ro- og Kajakklub 
etableret 1904 
 
 

 
 
 
 




